

Halina Dzerbina
F. Scaryna National Center for Education Research
Minsk, Belarus
derbin@infonet.by

Short-term grant, 1999

July 29, 2000

Movement of law codification in the 16th century (Belarus and Poland).

The aim of the project is to research the problems of law codification in the context of the development of the political and legal institutions in Belarus and Poland in the Renaissance period. The preparation of monograph will be based on these results. The goals of the project seemed to be achieved: some chapters of monograph, articles and some talks the conferences based on researching the process of law codification were prepared.

The research project was carried out in different libraries and archives while studying literature and archives documents. The following libraries and archives can be mentioned: National historical Archives of Belarus, department of rare books of National library and central Scientific library in Minsk (Belarus), Yagellon Library, the Library of National Chartorysski Museum, the Library of the Polish Academy of Sciences, Regional Archives in Wawel in Krakow (Poland); the National Library, the Library of Warsaw University, the Major Archives of Ancient Acts in Warsaw (Poland).

Materials for three chapters of monograph were prepared:

1. Legal system in Belarus in 16 c.;
2. Peculiarities of codification movement in the Renaissance period in Belarus.
3. The main features of legal system in Poland in 16 century; codification tendencies.

The last chapter about the codification process in the Renaissance period is being prepared.

The following articles were published:

- The sources of Magdeburgh Law in the Grand Duchy of Litva in 16 century ||
Magdeburgh law in Belarus: Materials of the scientific Conference. Minsk. 1999. PP.14-21.
- Interrelation of legal cultures of Grand Duchy of Litva and Poland in the 16th century.-
Scientific collection: Albaruthenica 15. PP.44-49.
- Radzivils at state service in the Grand Duchy of Litva: participation in the legal codification of the 16 century. PP. 216-225.

- Statut-historical basis of the legal state of the future-The article in the daily national newspaper "Zvyazda"; September 4, 1999. The article was republished in Latvia in the newspaper of Belarusians in this country "Pramen" #10, November 11, 1999.
- Legal codification in the 16century and development of political and legal institutions in Belarus and Poland is ready for publication.

The reports were made at the following conferences:

- "Interaction of legal cultures of Poland and Belarus in 16 century", The International Conference "A road to Reciprocity", Minsk, 06.15-16.1999;
- "Radzivils at state service in Grand Duchy of Litva: participation in the legal codification of the 16 century"; The International Conference "Mikolai Krishtof Radzivil-Orfan"- Nesvizh, 09.3-4.1999;
- "The law codification in 16 century as the reflection of the political development of the society, the role of L.Sapega"; The International Conference "Lew Sapega and the fate of Belarusian statehood and culture", Brest, 11.3-4.1999

Галина Дербина

**Национальный центр исследований в области образования им. Ф. Скорины, Минск
Беларусь**

derbin@infonet.by

Краткосрочный грант, 1999

29 Июля 2000

Движение кодификации права в 16 в. (Беларусь и Польша).

Целью проекта являлось исследование проблем кодификации права на фоне развития политико-правовых институтов в Беларуси и Польше эпохи Ренессанса, на материалах которого будет основана подготовка монографии. Цель проекта видится достигнутой: на основе изучения процесса кодификации права подготовлены разделы монографии, несколько научных статей, прочитаны доклады на научных конференциях.

Проект исследования выполнялся во время работы над литературой и архивными документами в фондах разных библиотек и архивов: Национального исторического архива Беларуси, отделов редкой книги Национальной библиотеки и Центральной научной библиотеки в Минске (Беларусь); Библиотеки Ягеллонской, библиотеки национального музея Чарторысских, библиотеки Польской Академии Наук, Воеводского архива на Вавелю в Кракове (Польша); Библиотеки Народовой, библиотеки Варшавского университета, Главного архива актов давних в Варшаве (Польша).

За период выполнения проекта были подготовлены материалы трех разделов монографии:

1. Правовая система на Беларуси в 16 в.;
2. Особенности кодификационного движения эпохи Ренессанса на Беларуси;
3. Основные черты правовой системы в Польше в 16 в., тенденции кодификации.

Готовится последний раздел о процессах кодификации в европейских странах в эпоху Ренессанса.

Во время выполнения проекта опубликованы следующие статьи:

- "Источники магдебургского права в Великом Княжестве Литовском 16 в." // Магдэбургскае права на Беларусі: Матэрыялы навуковай канферэнцыі. прысвечана 500-годдзю выдачы гораду Мінску граматы на магдэбургскае права. Мінск. Право и экономика. 1999. С.14-21;
- "Взаимовлияния правовой культуры Великого княжества Литовского и Польши в 16 в." // На шляхах да ўзаемаразумення: Навук.збор. Мн.: Беларускі кнігазбор, 2000. Albaruthenica 15. С. 44-49.;
- "Радзивилы на службе в государственной канцелярии Великого Княжества Литовского: участие в кодификации права 16 в." // На шляхах да ўзаемаразумення: Навук.збор. Мн.: "Беларускі кнігазбор", 2000. Albaruthenica 15. С.216-225;
- "Статут- историческая основа правового государства будущего (Первому своду законов нашей страны-470 лет)". // ежедневная республиканская газета "Звезда" от 09.04.1999. (Статья перепечатана в газете белорусов Латвии"Прамень" № 10 от 11.11.1999.);
- подготовлена к публикации статья "Кодификация права в 16 в. и развитие политико-правовых институтов на Беларуси и в Польше." С.11.

За время работы над проектом выступила с докладами на следующих конференциях:

- на международной научной конференции "Путь к взаимности", посвященной белорусско-польскому общественно-культурному взаимодействию- Минск, 06.15-16.1999- доклад "Взаимовлияния правовой культуры Польши и Беларуси в 16 в.";
- на международной научной конференции "Миколай Криштоф Радивил Сиротка", посвященной 450-летию со дня рождения (1549-1616)- Несвиж, 09.3-4.1999 - доклад "Радивилы на службе в канцелярии Великого Княжества Литовского и их роль в кодификации права 16 в.";
- I Сапеговские чтения "Лев Сапега и судьба белорусской государственности и культуры" - Брест, 11.3-4.1999, международная научная конференция-доклад "Кодификация права в 16 в. как отражение политического развития общества, роль Л.Сапеги".